

A - OC

The Anglican Old Catholic International Co-ordinating Council

## Madrid, Spain 2007-Communiqué

8 March 2007

The Anglican Old Catholic International Co-ordinating Council (AOCICC) met in the Monasterio de Benedictinas de la Natividad de Nuestra Señora in Madrid from 5 to 9 March. This was the first meeting following the celebrations marking the 75th anniversary of the Bonn Agreement in 2006. The Council reviewed the events held during the anniversary year, reflecting on the stimulus this has given to closer joint life and mission.

The members reviewed the present ecumenical dialogues with which our Communion are engaged and proposed either joint discussions with common ecumenical dialogue partners or the possibility of sending observers to dialogues involving our sister Communion, where appropriate.

Three major papers were presented on Anglican and Old Catholic ecclesiological understanding. These theological reflections were complemented by reports on the present level of collaboration between Old Catholic and Anglican communities and future closer partnerships between churches of both traditions. This discussion took into account the outstanding issue of parallel jurisdictions mainly in continental Europe. The Council took note of the evolution of terms such as inter-communion, full communion and visible unity in describing the relationship between our Churches since 1931. Further work on a common statement of ecclesiological understanding, including missiological dimensions to the Church's life, was commissioned.

Initial considerations were shared on the variety of approaches to the challenges posed by changing sexual ethics in our societies.

The Council was grateful for the presence of Bishop Pierre Whalon, the Bishop-in-charge of the Convocation of American Churches in Europe, as a guest at this meeting.

Daily morning and evening prayer were celebrated and each morning a bible study was led by a member of the Council. The Holy Eucharist was celebrated at the Spanish Episcopal Reformed Cathedral of the Redeemer, with the Rt Revd Carlos López Lozano presiding. Afterwards the Council was hosted at a reception given by the Cathedral congregation.

For further information, please contact the Revd Professor Dr Angela Berlis, tel +31 (0)23 532 68 78, email [aocicc@alt-katholisch.de](mailto:aocicc@alt-katholisch.de), or the Revd Canon Gregory K Cameron at the Anglican Communion Office, tel +44 (0)20 7313 3900, email [gregory.cameron@anglicancommunion.org](mailto:gregory.cameron@anglicancommunion.org).

The members of the Anglican Old Catholic International Co-ordination Council are:

### ANGLICANS

The Rt Revd Jonathan Gledhill – Co-Chair

The Revd Canon Gregory K Cameron – Co-Secretary  
The Rt Revd David Hamid, Suffragan Bishop of the Diocese in Europe  
Mrs Maryon Jägers  
The Revd Dr Jeremy Morris

**Administrative Support:**

The Revd Terrie Robinson

**OLD CATHOLIC**

The Rt Revd Fritz-René Müller – Co-Chair  
The Revd Professor Dr Angela Berlis – Co-Secretary  
The Revd Professor David R Holeton  
The Revd Dr Harald Rein  
The Revd Dr Dick Schoon

**Administrative Support:**

The Revd Lars Simpson

Anglikanisch/Alt-Katholischen Internationalen Koordinierenden Rates  
**Communiqué**

Der Internationale Anglikanisch/Alt-Katholische Koordinierende Rat (AOCICC) traf sich vom 5. bis 9. März 2007 im Monasterio de Benedictinas de la Natividad de Nuestra Señora in Madrid. Diese Sitzung war die erste nach den Feiern anlässlich des 75. Jahrestages des Bonner Abkommens im Jahr 2006. Der Rat ließ die Ereignisse während des Jubiläumjahres Revue passieren und reflektierte über die daraus resultierenden Anregungen zu einem engeren gemeinsamen Leben und Zeugnis.

Die Mitglieder sichtigten die gegenwärtigen ökumenischen Dialoge, mit denen unsere Kirchengemeinschaften befasst sind, und schlugen vor, je nach Ermessen entweder vereint Gespräche mit gemeinsamen ökumenischen Partnern zu führen oder Beobachter in Dialoge der anderen Schwesterkirchengemeinschaft zu entsenden.

Dem anglikanischen und dem alt-katholischen Kirchenverständnis wandten sich drei Hauptreferate zu. Ihre theologischen Reflexionen wurden durch Berichte über den gegenwärtigen Stand der Zusammenarbeit zwischen alt-katholischen und anglikanischen Gemeinschaften und über zukünftige engere Partnerschaften zwischen Gemeinden beider Traditionen ergänzt. Offen wurde auch das Thema paralleler Jurisdiktionen diskutiert; sie bestehen vor allem auf dem europäischen Kontinent. Der Rat nahm die Entwicklung der Begrifflichkeit – Interkommunion, full communion, sichtbare Einheit – bei der Beschreibung der Beziehung zwischen unseren Kirchen seit 1931 zur Kenntnis und erteilte den Auftrag, an einer gemeinsamen Erklärung zum Kirchenverständnis weiterzuarbeiten, welche auch die missiologischen Dimensionen des kirchlichen Lebens einschließt.

Zum vielfältigen Umgang mit den Herausforderungen, die uns die veränderte Sexualethik in unseren Gesellschaften abverlangt, wurden erste Überlegungen angestellt.

Der Rat freute sich über die Anwesenheit von Bischof Pierre Whalon, zuständig für die Konvokation Amerikanischer Kirchen in Europa, als Gast bei dieser Sitzung.

Täglich feierten wir das Morgen- und Abendgebet; allmorgendlich leitete ein Ratsmitglied die Bibelarbeit. In der Erlöserkathedrale der Spanischen Reformierten Episkopalkirche (Iglesia Española Reformada Episcopal) wurde unter dem Vorsitz von Bischof Carlos López Lozano miteinander Eucharistie gefeiert, der Rat anschließend von der Kathedralgemeinde gastlich empfangen und bewirtet.

Weitere Informationen sind erhältlich bei Prof. Dr. Angela Berlis [Tel. +31 (0)23 532 6878, email aocicc@alt-katholisch.de] bzw. bei Canon Gregory K Cameron [Tel +44 20 7313 3900, email gregory.cameron@anglicancommunion.org].

Die Mitglieder des Internationalen Alt-Katholisch/Anglikanischen Koordinierenden Rates sind:

**ALT-KATHOLISCHE KIRCHEN**

Bischof Fritz-René Müller – Ko-Präsident  
Professorin Dr. Angela Berlis – Ko-Sekretärin  
Professor Dr. David R Holeton  
Dr. Harald Rein, Bischöflicher Vikar  
Dekan Dr. Dick Schoon

**Administrative Unterstützung:**

Pfr. Lars Simpson

**ANGLIKANISCHE KIRCHENGEMEINSCHAFT**

Bischof Jonathan Gledhill – Ko-Präsident  
The Revd. Canon Gregory K Cameron – Ko-Sekretär  
Bischof David Hamid, Weihbischof der Diözese in Europa  
Frau Maryon Jägers  
The Revd Dr Jeremy Morris

**Administrative Unterstützung:**

The Revd. Terrie Robinson